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خبر خبر

در نامه  ای   به رئیس صدا و سیما 
واکنش آخوندی 

به یک برنامه تلویزیونی
عباس احمد آخوندی در پاسخ به یک برنامه  �

تلویزیونــی خطاب به رئیس صدا و ســیما گفت: 
آقای علی عســگری قــدری از ایــن دروغ پردازی 
خجالت بکشید. او در نامه ای که خطاب به رئیس 
صداوسیما نوشته و در اختیار «شرق» قرار گرفته 
است، با گله از ســخنان مجری برنامه تهران ۲۰، 
آورده است: «دیروز ۱۴ فروردین۱۴۰۰ مجری شما 
خبــر دروغی را از قول مــن خواند که من گفته ام 
اگر مــا نبودیم قحطی کل ایران را فراگرفته بود و 
نتیجه گیری کرد که من باید خجالت زده باشــم». 
در بخش دیگر این نامه آمده اســت: «متن گفته 
من کــه در خبرگزاری خبرآنلاین آمده و در همین 
تاریخ انتشار یافته این است که: «حواسمان باشد 
ما ذیل فصل ۷ منشــور سازمان ملل بودیم. سایه 
جنگ روی سر این مملکت بود؛ یعنی ما سال ۹۲ 
را یادمان نرود. اگر روند ســال ۹۲ ادامه پیدا کرده 
بود، الان قحطی تمام ایران را گرفته بود». کجای 
این جمله آمده اســت که اگــر ما نبودیم قحطی 
تمــام ایران را گرفته بود؟ آیا بررســی صحت این 

خبر برای شما کار سختی بود؟
آقای مجری تان در برنامه تهران ۲۰ می فرماید 
که این مطلب بی انصافی و بی احترامی به مردم 
اســت و ادامــه می دهد که «اگر ایــن صف مرغ، 
اگر این صف روغن، اگر این فیلم هایی که منتشــر 
می شــود از مردم که دارند هجوم می آورند برای 
گرفتن یــک مرغ، اینها همه شــما را خجالت زده 
نمی کنــد مــا را خیلــی خجالــت زده می کنــد. 
حداقلش این است که به قول مادربزرگ من «اگر 
حرف زدن بلد نیســتی، حرف نزدن که بلدی». بله 

آقای عسگری».
در بخشــی دیگر از این نامــه آخوندی متذکر 
شده است: «تورم بسیار استخوان سوز است. تورم 
نقطه به نقطه در پایان ســال ۱۳۹۹ به حدود ۵۰ 
درصد و تورم برخی اقلام خوراکی به حدود صد 
درصد رسیده است. آن  هم در شرایط کرونایی که 
بیش از ســه میلیون نفر بی کار شــده اند و همان 
درآمــد حداقلی شــان را هم از دســت داده اند و 
دولت هم هیــچ چاره مؤثری بــرای آنان نکرده 
و شــما هــم در برنامه هایتــان به ایــن موضوع 
نپرداخته اید. چون درد مردم مسئله شما نیست. 
در این شــرایط، شما به جای آن که به فکر بررسی 
علل این وضعیت باشــید، در پی ســاختن سریال 
گانــدو و این قبیل داستان ســرایی ها هســتید که 
آقای ظریف گفت از سر تا پا دروغ است. شما باید 
خجالت زده باشــید. شــما به چه رویی به مردم 

نگاه می کنید؟»
او ادامه داده اســت:«آقای صداوسیما، همین 
مرغی که شما فکر می کنید تولید آن کاری ندارد، 
به گفته وزیر صمت وقت در دولت، ۶۵٪ قیمت 
تمام شده اش، خوراک دام و سایر اقلام است که از 
خارج وارد می شود. و اگر قرار بود ایران هم چنان 
زیر فصل هفت منشــور باشــد، رکود تورمی سال 
۱۳۹۱ و رونــد افزایشــی نرخ تســعیر ارز مردم را 
به خاک ســیاه نشانده بود و کشــور را با قحطی 
روبه رو ســاخته  بود. الان هم وقتی نرخ تســعیر 
ارز ۷۰۰٪ در ظــرف کمتر از ســه ســال افزایش 
می یابد، شــما باز به مردم آدرس دروغ می دهید 
و می روید سراغ مغازه های مرغ فروشی، که برای 
گران فروشی مقصر بیابید. چگونه با این وضعیت 
افزایش سطح عمومی قیمت ها می توان با فلک 
کــردن دو مغازه دار بی نوا قیمت مرغ و یا هر قلم 
خوراکی دیگر را کنترل کرد؟ البته شــما تا حدی 
حق دارید. چون دولت هم با همین منطق با تورم 

برخورد می کند».
آخوندی در ادامه این نامه نوشته است:«شما 
هــم می خواهید بــا مخالفتتان بــا برجام امنیت 
محیــط تجــارت ایــران را فراهــم نکنیــد و هم 
می خواهیــد با تبلیغتان علیه اف ای تی اف مانع 
داد و ستد مالی تولیدگران و تاجران ایران با سایر 
کشــورها را بر طرف نکنیــد و هم هم چنان که در 
مناظــره با آقــای مصباحی مقــدم گفتم ظرفیت 
دلالی ســالانه بیش از ۲۰میلیارد دلار شبکه های 
بین المللــی دلالــی و مافیایــی بــر روی تجارت 
خارجی ایران را نادیده  بگیرید، آن وقت با ظاهری 
مردم دوســت از درد و رنج مــردم بگویید. نتیجه 
سیاســت تبلیغی شــما و فضای ناامنی که برای 
ســرمایه گذاری ایجاد کرده اید فرار سرمایه گذاران 
و کاهش مداوم نرخ سرمایه گذاری در ایران برای 
مدت ۹ سال با میانگین منفی ۶٫۸٪ است. این آن 
تورمی است که مغز استخوان مردم را می سوزاند 
فضاســازی های  و  سیاســت ها  ایــن  نتیجــه  و 
ســرتاپا اشــتباه و اقتصاد برانداز شماست. حال 
چگونــه می خواهید با تظاهر و ســرک کشــیدن 
به چند مغازه در ســمت مردم بایستید؟ کاهش 
۶٫۸درصدی ســرمایه گذاری برای مدتی بیش از 
۹ ســال به مفهوم این است که سرمایه گذاری در 
سال دهم معادل حدودا ۵۰٪ سرمایه گذاری در ۹ 
سال پیش است. آن هم در کشوری که جمعیت 
آن جوان است و بیشترین نیاز را به سرمایه گذاری، 
تولید و اشــتغال دارد. آیا این گونه می خواهید از 

تولید پشتیبانی و رفع منع کنید؟
حال آیا من باید خجالت بکشــم و یا شما؟ و 
آیا من باید به شــما بگویم که آقای صدا و سیما! 
اگر حرف زدن بلدی نیستی، حرف نزدن که بلدی 

و یا شما؟».

۲۸۸ هزار تهرانی در همه گیری 
کرونا خون اهدا  کردند

شــرق: اداره کل انتقال خون استان تهران در  �
سال ۹۹ نشــان می دهد در این ســال ۳۵۵ هزار و 

۶۵۵ نفر برای اهدای خون مراجعه کرده اند. 
دکتر محمدرضا مهــدی زاده ضمن اعلام این 
مطلب گفت: در ســال ۹۹ از ایــن میزان مراجعه 
۲۸۸ هزار و ۵۶۲ نفر موفق به اهدای خون شدند. 
او با اشــاره به ترکیــب اهداکنندگان بــا توجه به 
اســتمرار اهدای خون گفــت: ۱۳۰ هزار و ۷۰۳ نفر 
از اهدا کننــدگان این ســال مســتمر بوده اند و در 
مدت یاد شده ۹۹ هزار و ۶۷۳ اهداکننده با سابقه و 
۵۷ هزار و ۲۵۵ اهداکننده بار اولی ثبت شده است. 
در سال ۹۹ آمار اهدای زنان به ۱۴ هزار و ۱۱۹ واحد 

رسیده است.
 مدیر کل انتقال خون اســتان تهران با اشــاره 
به مجمــوع فراورده و پلاکت و پلاســمای کووید 
۱۹ جمع آوری شــده گفت: در ســال ۹۹ میزان کل 
اهــدای خون و فــراورده ۲۹۷ هــزار و ۵۴۸ واحد 
بــود و در مجموع ۱۱ هــزار و ۸۶۹ واحد پلاکت از 
شش هزار و ۷۵۵ اهداکننده دریافت شد. در مدت 
یاد شــده دو هــزار و ۸۸۱ اهداکننده بــرای اهدای 
پلاســمای کوویــد ۱۹ مراجعه کردند کــه از این 
تعداد دو هزار و ۲۳۱ واحد پلاســما دریافت شــد. 
گفتنی اســت در ســال ۹۹ با توجه به همه گیری 
کرونــا آمار مراجعات کمتر شــد؛ ولــی بانوان به 
اهدای خون استقبال بیشتری نشان دادند و استان 
تهران با وجود همه مشــکلات تنها با ۳/۵ درصد 
کاهش اهدا مواجه شــد. این در حالی اســت که 
برخی کشــورهای پیشــرفته دنیا به دلیل بحران 
یاد شــده بیش از ۵۰ درصد کاهــش آمار اهدای 

خون داشتند.

کاهش ۱/۸  درصدی  نرخ  بی کاری 
استان تهران در  زمستان

ایسنا: استاندار تهران با اشاره به اینکه کاهش  �
نــرخ بی کاری اســتان تهــران در چهارمین فصل 
پیاپی روی می دهــد، از کاهش ۱.۸ درصدی نرخ 
بی کاری اســتان تهران در زمستان سال ۱۳۹۹ خبر 

داد. 
انوشــیروان محســنی بندپی، در تشــریح روند 
کاهــش نرخ بــی کاری در اســتان تهــران گفت: 
بر اســاس آمار منتشرشــده مرکز آمــار ایران نرخ 
بی کاری استان تهران در فصل زمستان سال ۱۳۹۹ 
به میزان هفت درصد اعلام شده است که نسبت 
به فصل مشابه ســال قبل (که  ۸.۸ درصد بوده) 
۱.۸ درصد کاهش دارد. او افزود: میانگین ۱۲ ماهه 
نرخ بی کاری در اســتان تهران در ســال ۱۳۹۹ به 
میزان ۷.۲۵ درصد اســت که نســبت به میانگین 
ســال ۱۳۹۸ حــدود ۲.۵۵ درصد کاهش نشــان 
می دهد. میانگین بی کاری اســتان در سال ۱۳۹۸ 
به میزان ۹.۸ درصد بوده اســت. استان تهران در 
فصل زمستان بعد از استان مرکزی پایین ترین نرخ 

بی کاری را در بین استان های کشور دارد.

تنها ۲  درصد  از  معتادان  ایرانی 
تزریقی هستند

مهر: مدیــر کل درمان و حمایت های اجتماعی  �
ســتاد مبارزه با مــواد مخدر گفــت: از جمعیت 
از ســال ۹۹  نفــری معتادانــی کــه  ۳۲ هــزار 
تا کنون جمع آوری شــده اند، تنهــا دو درصد آنها 

مصرف کننده تزریقی هستند. 
رضا تویســرکان منش در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر اینکــه چند درصــد از معتادان ایــران تزریقی 
هســتند، اظهار کــرد: بر مبنــای مطالعاتی که در 
سال های مختلف انجام شــده، تخمین هایی هم 
درباره معتادان تزریقی در ایران زده شــده است. 
آماری که از ســال ۹۴ داریم، این اســت که حدود 
۴/۷ درصد از معتادان کشور اعتیاد تزریقی داشتند 
کــه با سیســتم درمان و کاهش آســیب، شــبکه 
گســترده و هزاران مرکز درمان با متدهای درمانی 
که در کشــور ایجاد شــد، الان این آمار به نظر کم 
شده است و حتی کسانی که تزریق می کنند، تزریق 
ایمــن انجام می دهنــد که البته ایــن موضوع به 

خاطر دسترسی به سرنگ و سوزن استریل است.
 او افزود: بنابراین موج گسترش هپاتیت و ایدز 
در ایران کاملا کنترل شــده اســت، به نحوی که از 
سوی ســازمان بهداشت جهانی از ایران بابت این 
موضوع تقدیر شده و الگوی مصرف در حال تغییر 
اســت؛ بنابراین می توان گفت کــه اعتیاد تزریقی 

کنترل شده است.
مدیــر کل درمــان و حمایت هــای اجتماعی 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفــت: در جمع آوری 
معتادانــی که انجام شــده و ۳۲ هــزار نفری که 
به تدریج در ســال ۹۹ جمع آوری شدند و در مراکز 
درمان اجباری نگهداری شدند، آماری که از نحوه 
مصرف آنها به دست ما می رسد، تعداد تزریقی ها 
بسیار کم شده اســت. به گفته تویسرکان منش از 
این جمعیت ۳۲ هزار نفری یکی، دو درصد بیشتر 
مصرف کننده تزریقی نداریــم و یکی از علت های 
مهم این موضوع، شبکه گسترده درمان دارویی با 

شربت تریاک است.
 او در ادامه به وضعیت معتادان تزریقی اشاره 
کــرد و گفت: حدود ۱۱ میلیــون نفر در دنیا معتاد 
تزریقــی وجود دارد که نیمی از آنها دچار هپاتیت 
نوع C هســتند و حدود ۱.۴ میلیون نفر از آنها نیز 

دارای ویروس اچ آی وی هستند.

شــرق: آمــار مرگ و میــر و ابتــلای کرونــا به صورت 
چشــمگیری در حال افزایش اســت. روز گذشته ایران 
با ثبت ۱۶۱ فوت ناشــی از کرونا، آمار ۶۳ هزار کشــته 
این اپیدمی را هم پشت ســر گذاشــت. حــالا تهران و 
اکثر شهرهای کشــور وارد موج چهارم کرونا شده اند. 
موجی که بیشــترین ابتلای آن را کرونای جهش یافته 
موســوم به کرونای انگلیسی شــامل می شود. موجی 
که اعضای ســتاد کرونا درباره اش می گویند، می تواند 
خطرناک تریــن و کشــنده ترین دوره کرونــا در کشــور 
باشد. آن هم در شــرایطی که واکسیناسیون به صورت 
قطره چکانی پیش می رود و هیچ کس جواب درســتی 
درباره تولید و واردات واکسن نمی دهد. ایران در حالی 
وارد پیک چهارم با کرونای انگلیســی شده که بریتانیا 
به عنــوان مهد این کرونــا، حالا مدتی اســت که آمار 
مرگ و میرش به ســمت صفر میل کرده اســت و دلیل 
آن را واکسیناسیون عنوان می کند  اما در ایران به دلیل 
آنکه مطابق تمام یک ســال گذشــته، دولت و اهالی 
ستاد کرونا ترجیح داده آند سفرنکردن و قرنطینه را به 
خود مردم واگذار کنند، حالا وارد یکی از خطرناک ترین 

موج های این بیماری شده ایم.
بنا بر اعلام ســخنگوی ستاد کرونا، از روز ۱۴ تا ۱۵ 
فروردین ماه، بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۱۱هزارو ۶۸۰ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شد که هزارو ۵۷۲ نفر از آنها بستری شدند. 
مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشــور به یک میلیون و 
۹۳۲هــزارو ۷۴ نفر رســید. در این مــدت، ۱۶۱ بیمار 
کوویــد ۱۹ جان خود را از دســت دادنــد و مجموع 
جان باختــگان ایــن بیماری بــه ۶۳هــزارو ۱۶۰ نفر 
رســید. به گفته سیماســادات لاری، چهارهزارو ۵۷ 
نفــر از بیمــاران مبتلا بــه کوویــد ۱۹ در بخش های 

مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحــت مراقبت قرار 
دارنــد. در حال حاضــر ۴۷ شهرســتان قرمــز و ۱۲۶ 
شهرستان نارنجی هستند و بر اساس مصوبات ستاد 
ملی مقابله با کرونا مســافرت «از» و «به» شهرهای 
با وضعیت قرمز و نارنجی، ممنوع اســت. همچنین 
۲۴۷ شهرســتان در وضعیت زرد و ۲۸ شهرستان در 

وضعیت آبی قرار دارند.
کرونای  انگلیسی  می تازد

در حالی که در هفته دوم بهمن ماه هیچ شــهر قرمز 
کرونایی وجود نداشت و تنها ۱۸ شهر نارنجی بودند و 
در مقابل ۳۰۱ شهر آبی بود، حالا با گذشت کمتر از دو 
ماه به نقطه ای رسیده ایم که شاهد کاهش ۹۰  درصدی 
شــهرهای آبی در کشور هســتیم؛ اما در نقطه مقابل، 
افزایش بیش از ۹۰ درصدی شهرهای قرمز و نارنجی را 
مشاهده می کنیم. بر این اساس به گفته مقامات وزارت 
بهداشــت، در حال حاضر در کشور ۴۷ شهر قرمز و ۱۲۶ 
شــهر نارنجی، ۲۴۷ شهر زرد و ۲۸ شهر آبی داریم. در 
تهران نیز می بینیم که نسبت به دو هفته گذشته موارد 
ســرپایی، بســتری و فوت بین ۵۰ تا۷۰ درصد افزایش 
داشــته اســت. بر اســاس اعلام دکتر علیرضا رئیسی، 
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت و سخنگوی ستاد 
ملی مقابله بــا کرونا، خیز بلند بیمــاری کووید  ۱۹ در 
کشــور آغاز شــده و از نظر اپیدمیولوژیک الگویی که از 
بیماری در کشور دیده می شود، نشان دهنده پرچم داری 
کرونای انگلیسی اســت؛ به طوری که بیماران مبتلا به 
ویروس جهش یافته انگلیسی در اکثر استان های کشور 
افزایش یافته اند و خیز جدید بیماری در حال رخ دادن 
است. در حال حاضر البرز و ایلام وارد پیک کرونا شده اند 
و خیز بلند در آنجا آغاز شــده اســت و برخی استان ها 
هم در آســتانه ورود به پیک جدید هستند. استان های 

مازنــدران، گیــلان، چهارمحال و بختیــاری، مرکزی و 
لرستان در آســتانه ورود به موج جدید بیماری هستند 
و سایر اســتان ها هم کم و  بیش روند صعودی دارند و 
در استان های آذربایجان شرقی و غربی، زنجان، فارس، 
ســمنان و خراسان جنوبی نیز روند صعودی آغاز شده 
اســت. معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در استان 
تهران هم از رســیدن موج چهارم کرونا به تهران خبر 
می دهم. دکتر نادر توکلی با اشــاره به برگزاری جلسه 
استانداری تهران، گفت: ما شاهد افزایش ۳۷  درصدی 
تعداد بیماران بســتری  نسبت به هفته گذشته در شهر 
تهران هستیم و این موضوع سبب شده است وضعیت 
بیمارستان ها به ویژه در بخش مراقبت های ویژه متراکم 
باشــد و ارائه خدمت سخت تر صورت گیرد. با برگزاری 
جلسه مدیریت بحران تصمیمات جدیدی برای استان 
اتخاذ خواهد شد. توکلی درباره تعداد مراجعه بیماران 
بستری و سرپایی مبتلا به کرونا در استان تهران، اظهار 
کرد: در حال حاضر شاهد افزایش تعداد بیماران سرپایی 
مبتلا به کرونا هستیم؛ همچنین روزانه حدود ۶۰۰ بیمار 
در بیمارســتان های اســتان بستری می شــوند؛ این در 
حالی اســت که تعداد مراجعه بیماران سرپایی روزانه 
به حدود چهارهزارو ۷۰۰ نفر رســیده است. بخشی از 
افزایش آمــار مراجعه کنندگان به این دلیل اســت که 
در تعطیلات عیــد مطب ها تعطیل بودنــد و بیماران 
به همین دلیل به بیمارســتان ها مراجعه می کردند  اما 
کلا در هفته دوم فروردین ماه به شــدت شاهد افزایش 
تعداد موارد بســتری و سرپایی بودیم. بر همین اساس 
معاونت درمان وزارت بهداشت با ابلاغ بخش نامه ای 
اعلام کرده است بیمارســتان ها برای افزایش ظرفیت 
پذیرش بیماران کوویــد ۱۹ اقداماتی انجام دهند. وی 
افزود: البته این خبر خوبی نیســت زیرا به نظر می رسد 

هفته ســوم و چهــارم فروردیــن بحران شــدیدی در 
تهران داشــته باشیم. وی با اشــاره به شلوغی ناوگان 
حمل ونقــل عمومی در روزهای پس از تعطیلات عید، 
بیان کرد: برای دورکاری کارمندان، تغییر ساعات کاری 
و حمل ونقــل عمومی نیز احتمــالا تصمیمات خوبی 
در روزهای پیش رو گرفته می شــود. برای روزهای آتی 
پیش بینی چندان جالبی از شــرایط تهران نداریم؛ زیرا 
تعداد موارد بستری روبه افزایش است. در حال حاضر 
اکثــر بســتری ها و مراجعــات خانوادگــی اســت که 
نشــان دهنده تأثیر ســفرها، میهمانی ها، رعایت نکردن 

پروتکل ها و... است.
احتمال دورکاری  در  تهران

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری تهران با 
اشاره به اینکه تهران در شرایط نارنجی قرار دارد، تأکید 
کــرد: باید دورکاری در تهران برابر مصوبه ســتاد ملی 
مقابله با کرونا با شرایط شهرهای نارنجی اجرائی شود. 
غلامرضا عباس پاشا در تشــریح روند اجرای دورکاری 
در تهران بــا توجه به افزایش آمارهــای کرونا، گفت: 
براساس آخرین مصوبات ستاد ملی کرونا در شهرهای 
نارنجــی از جمله تهران یک ســوم کارمندان مشــاغل 
ضــروری و مهم باید به صورت دورکاری فعالیت کنند؛ 
یعنــی می توانند تــا ۷۰ درصد به صــورت حضوری از 
کارمندان استفاده کنند و در سایر ادارات هم باید نیمی 
از کارمندان به صــورت دورکاری کارهای خود را انجام 
دهنــد؛ یعنی در این بخش نیز تــا ۵۰ درصد می توانند 
به صورت حضــوری از کارمنــدان اســتفاده کنند. در 
شهرهای قرمز نیز خدمات ضروری حضور کارمندان به 
نصف کاهش پیدا می کند و در سایر اداراتی که خدمات 
غیرضروری ارائه می دهند، دو سوم کارمندان به صورت 

دورکار، وظایف خود را باید انجام دهند.

نورا حســینی: روی دیوار ســیمانی به سبک شعارنویســی های دهه ۶۰ 
جملاتی نقل شده؛ دیواری که بخشی از نمای یک پروژه بهره برداری نشده 
شــهری اســت که چهار ســال پیش ۵۰ میلیارد تومان برای آن از جیب 
شــهروندان تهرانی هزینه شده اســت. این پروژه  با حاشیه های عجیبی 
همراه بوده اســت؛ حاشــیه هایی که هم زمان با کلنگ زنی آن در ســال 
۸۳ آغاز شــد. زمینی که پارکینگ تئاتر شهر بود در زمان ساخت، به تالار 

قشقایی لطمه زد و اعتراض هنرمندان تئاتر را به دنبال داشت.
 حکم توقف ساخت مسجد بدون گنبد و مناره

«مجتمع فرهنگی و مذهبی ولیعصر» در شورای چهارم حکم توقف 
ساخت وساز داشته است. مجتبی شاکری آن زمان بازدیدی از این مسجد 
داشــته و آن را برخلاف معماری ایرانی و اسلامی تشخیص داده و اعلام 
کرده بود ســاخت آن متوقف شــود. همان زمان مشــاوری برای طرح 
گرفته می شــود تا این بنا دارای گنبد و مناره شــود، امــا این بنا با همان 
طراحــی تکمیل و در ســال ۹۷ آماده بهره برداری می شــود. با این حال، 
پروژه ای که بــه گفته معاون عمرانی شــهرداری تهــران فعالیت های 
عمرانی آن به اتمام رســیده اســت، هنوز برنامه ای بــرای بهره برداری 
ندارد. هرچند با وجود تأکید صفا صبوری دیلمی به تکمیل پروژه، برخی 
معتقدند هنوز این پروژه تکمیل نشــده و از نظر ایمنی و اســتانداردهای 
آتش نشــانی دچار مشکل است و سیســتم اطفای حریق مکانیزه ندارد 
و اگــر آتش ســوزی در آن رخ دهــد، جان افــرادی که در آن هســتند،

 در خطر است.
  دلیل  تأخیر  در  بهره برداری  از  این  پروژه  چیست؟

دلیــل اینکه این پروژه هنوز به مدیریت شــهری تحویل داده نشــده، 
مقاومت روحانی ای اســت که در ســال های دور مسئولیت نمازخانه ای 
در این محل را بر عهده داشــته اســت؛ امام جماعت حالا خود را مالک 

کل این بنا می داند.
برای این پروژه ۵۰  میلیاردی، طرح ها و برنامه های زیادی تعریف شده 
اســت، اما حالا هر ظهر و غروب نماز جماعتی خلوت با حدود ۲۰ تا ۳۰ 
نمازگزار در آن برگزار می شــود. پارکینگ و انبارهای آن هم غیررســمی 
در حــال بهره برداری اســت. اگر ظهر یا غروب که درهــای این مجتمع 
برای نماز باز می شــود، ســری به این مجتمع بزنید، دیوار دود گرفته ای 
را می بینیــد که نشــان از حضــور کارتن خواب هــا در این محــل دارد. 
به جــز اذان ظهر و مغرب، گاهی هم رهگذران بــرای اقامه نماز به این

 مجتمع می آیند.
  جرئت  دارید  خودتان  مجتمع  را  پس  بگیرید

چند سالی است که برای تعیین تکلیف این بنا از سوی مدیریت شهری 
تلاش می شــود، اما به سرانجامی نمی رسد. یکی از اعضای شورای شهر 
تهران به شــوخی می گویــد اگر جرئت دارید خودتان ایــن مجتمع را از 
امام جماعتش پس بگیرید. اخبار غیر رســمی حکایت از شــکایت از این 
روحانی در دادگاه ویژه روحانیــت و محکومیت او در حکم بدوی دارد. 
سرانجام این حکم و حمایت نهاد قضائی می تواند به تعیین تکلیف این 

دارایی شهر کمک کند.
 چرا  مقابل  تئاتر  شهر، مسجد  ولیعصر  طراحی  شد

محمدجواد حق شناس، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر تهران، معتقد اســت برای فهم درست چالش این بنا باید 
به تاریخ آن رجوع شــود. او می گوید: با پایان دوره مدیریت غلامحســین 
کرباســچی، جریــان آبادگران در فضــای انتخابات پس از ســال ۷۶ در 
شورای شهر به پیروزی رســید و محمود احمدی نژاد به شهرداری آمد. 
نگاه احمدی نژاد، تلاش برای رسیدن موقعیتی در میدان پاستور بود. اگر 
بخواهیم رویکرد وی در شهرداری تهران را مرور کنیم، شاید بهتر متوجه 
شــویم که آن دوران چه اتفاقاتی افتاد. وی سراغ مجموعه ای از طبقات 
اجتماعی رفت که احســاس می کردند به آنها کم توجهی شده یا ممکن 
اســت بعضی از ارزش هایشان دستخوش بی توجهی شده باشد. یکی از 
مواردی که در دوران شهرداری و دولت محمود احمدی نژاد با محوریت 
اسفندیار رحیم مشایی (چه در سازمان فرهنگی هنری شهرداری، چه در 
میراث فرهنگی و چه در دفتر رئیس جمهور) دنبال می شد، مسئله ظهور 
بود. جایگاه و ویژگی هایی با محوریــت حضرت ولیعصر صاحب الزمان  

(عج) مورد توجه جدی قرار داشت.
  تفکر  حجتیه  به  دنبال  نمادسازی  در  شهر

وی ادامــه می دهد: آقای احمدی نــژاد در دوران ورودش رویکردی 
مذهبی بــا محوریت گرایش ایدئولوژیک داشــت. برخی معتقدند احیا، 
بازخوانــی یا بازتولید تفکر انجمن حجتیه با نمادســازی هایی در شــهر 

تهران دنبال می شــد و عده ای بر این باور بودند که جامعه روشــنفکری 
در آن مقطــع زمانی، تفکــر آقای احمدی نــژاد و گروهشــان را خیلی 
برنمی تابیدنــد؛ چرا  که طیف های فرهنگی و هنری، جامعه ســینمایی و 
تئاتری همراهی چندانی با دوران مدیریت وی نداشتند و به نوعی در کنار 

جریان رقیبشان (جریان اصلاحات) قرار داشتند.
به گفته حق شــناس، با توجه به سوابق سید محمد خاتمی در وزارت 
ارشاد، طیف هنرمند از این جناح حمایت می کردند. در آن زمان، جایگاه 
مناسبی مانند تئاتر شهر یا تالار وحدت وجود نداشت که تفکرات جریان 
جدید را نمایندگی کند؛ نه تنها جایگاهی وجود نداشــت، بلکه به نوعی 
مزاحمت هم بود. عده ای در نظر داشــتند بــا رویکردی مذهبی، در کنار 
تئاتر شهر نمادی قرار دهند تا این مرکز تبدیل به محلی شود که فعالیت 
این حوزه را مدیریــت کند. چنین اتفاقی بدون محمــل قانونی رخ داد؛ 
چون زمین متعلق به شهرداری بود و شورای شهر باید مجوز واگذاری یا 
کاربری هر زمین را صادر می کرد. بر اســاس قانون مصوب شورای شهر، 
واگذاری هر نوع ملک باید با تصویب شــورای شــهر باشــد؛ درحالی که 
هیچ واگــذاری ای در این مجموعه اتفاق نیفتاده اســت. آن زمان بدون 
گرفتن مجوزهای لازم و قانونی شورای شهر و با حضور برخی چهره های 
شاخص مذهبی، کلنگی زده شد. این محل در حریم تئاتر شهر است و به 

لحاظ میراث فرهنگی، حفظ حریم جزء قانون است و باید رعایت شود.
رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای شــهر تهران اضافه 
می کند :  حضــور احمدی نژاد در شــهرداری تهــران طولانی  مدت نبود؛ 
چرا که وی پس از یک ســال به پاستور رفت. زمانی که قالیباف جایگزین 
وی شــد، در ســال اول همین رویکرد را ادامه داد و بدون مجوز شورای 
شهر آنجا واگذار شــد. کارهای طراحی آن محل به یک تیم با محوریت 
آقای نقره کار  شیرازی که به تفکر آقای احمدی نژاد و مجموعه دانشگاه 
علــم و صنعت نزدیک بود، واگذار شــد. در آن زمان با وجود آنکه آقای 
احمدی نژاد در پاســتور، آقای مشایی در میراث فرهنگی و آقای قالیباف 
در شــهرداری بودند، حوزه اقتدار پررنگ و فشار اجتماعی آن قدر شدید 
بود که آقای قالیباف به  ناچار خواســته افکار عمومی را مورد توجه قرار 
داد و کار را به گروه طراحی و معماری جدیدی ســپرد. گروه جدید افراد 
شناخته شــده ای بودند که معماری جدیــدی را طراحی کردند تا این بنا 
تئاتر شــهر را تحــت تأثیر قرار ندهد . این گروه ســعی می کردند از حس 
تقابــل بکاهند و ســاختمان های جدیــد را هم به لحــاظ مصالح مانند 
استفاده از بتُن، هم به لحاظ به کارگیری نماد (عدم استفاده از نماد گنبد 
یا گلدسته) و هم به لحاظ ارتفاع که ارتفاع بالاتر از ساختمان تئاتر شهر 
نباشد و با ســاختمان تئاتر شهر همخوانی داشته باشد، طراحی کنند. او 
معتقد اســت: در نقطه ای که چشــم تهران است، چه ضرورتی دارد که 
دو نماد مذهبی و هنــری رودرروی هم قرار گیرند که بدترین کار ممکن 
بــود. اگر عده ای آگاهانه دســت به چنین اقدامی زده اند، باعث تأســف 
اســت و اگر هم ناآگاهانه این اتفاق در حال شروع شدن بوده که به نظر 
می رســد آقای قالیباف هوشمندانه سعی می کند با حرکت مطالعه شده 
و معماری از تشــدید و تقابل جلوگیری کند. بنابراین مطالعات آن زمان 
دارای چارچوب بوده اســت. تیم نزدیک به آقای قالیباف ســعی کردند 
کار را با مطالعات علمی و مشــاوره هماهنگ کنند که جای سپاسگزاری 

و قدردانی دارد.
  شهر  آن قدر  بی حساب و کتاب  نیست

حق شــناس درخصوص تصرف این پروژه قبل از بهره برداری رسمی 
می گوید:  اگر در آنجا تصرفی شــده، این تصرف را به معنای یک تصرف 
غیرقانونــی و دخالت در اموال عمومی شــهر تلقی می کنیم. ما در قبال 
اموال مردم پاســخ گو هســتیم و برای شــهر و مردم فرقی نمی کند که 

هنرمند، پزشــک یا کســی به نام ارزش ها، جایی را تصــرف کند. هر نوع 
اقدام خلاف قانون از ســوی هر شــخص با هر لباسی، اقدام پسندیده ای 
نیســت. قطعا شــهرداری موظف به دفاع و حراســت از اموال عمومی 
مردم اســت. تا زمانی که شــورای شــهر برای نحوه بهره برداری تعیین 
تکلیــف نکند، قطعا شــهرداری نمی تواند این محــل را به جای دیگری 
واگذار کند. این در حالی است که برخی به خود اجازه می دهند به دلیل 
نوع پوشش و روابطی که دارند، خودشان را فعال  مایشا بدانند؛ در نتیجه 
خــود را خارج از قاعــده و ضابطه تعریف کرده و مجــاز می دانند که از 
قانون عبور کنند. به نظر نمی رسد شهر آن قدر بی حساب و کتاب باشد که 

کسی به خود اجازه چنین رفتاری را بدهد.
برای بهره برداری از این بنا، پیشــنهادهای متفاوتی مطرح می شــود؛ 
حق شــناس در این رابطه توضیح می دهد: هنوز تهران در حوزه هنرهای 
تجســمی اســلامی جایگاه مناســبی در شــهر ندارد. تهران موزه ایران 
باســتان دارد که این موزه مربوط به دوره پیش و بعد از اســلام اســت. 
در دهه های ۴۰ و ۵۰ ما شــاهد افتتاح موزه هنرهای معاصر هســتیم و 
یکی از اتفاق های خوب هنری این بود که هنرهای معاصر برای خودش 
جایی پیدا می کند، اما آنجا رویکرد اسلامی نداشت. با توجه به موقعیتی 
که این ملک دارد و درحالی که تهران به عنوان مرکز مهم فرهنگ جهان 
اســلام در کنار شــهرهایی مثل اســتانبول، قاهره و بغداد پذیرفته شده 
اســت، می توانست پذیرای یک موزه و مرکز جدی در زمینه نقاشی، خط، 
هنرهای تجســمی، آثار گرافیکی و نقاشــیخط ها برای هنرهای معاصر 

اسلامی باشد.
به گفته حق شناس چند سالی اســت که آثار هنرمندان ایرانی مانند 
احصایی و تناولی در حراج های مهم فصل مثل کریستی در تهران و حتی 
دوبی تا رقــم چند میلیارد به فروش مــی رود، بنابراین جای مکان هایی 
برای هنرهای معاصر اسلامی خالی است. ضمن آنکه پیش بینی می شد 
این مرکز می تواند به مرکزی برای هنرهای معاصر اســلامی تبدیل شود. 
بهره برداری  دیگری که پیشــنهاد شــد، ایجاد ســالن هایی برای برگزاری 

مراسم هایی برای هنرمندان بزرگ کشور بود.
حسن خلیل آبادی، رئیس کمیته میراث شورای شهر تهران نیز درباره 
اشغال شــدن یک پروژه شــهری می گوید: من از ابتدا با ســاخت این بنا 
در حریم ســاختمان میراثی تئاتر شــهر مخالف بودم و برخلاف قوانین 
و مقرارت میراثی این بنا ســاخته شــده و می بینیم کــه از نظر بصری به 
ســاختمان تئاتر شهر آسیب زده است. او ادامه می دهد: اگر می خواهیم 
کاربــری بــرای آن تعریف کنیم، باید بر اســاس کارکرد ســاختمان تئاتر 
شــهر، یک کاربری فرهنگی و هنری باشــد و کمبود های بنای مجاور را 

جبران کند.
خلیل آبادی درخصوص اینکه این پروژه شهری از سوی امام جماعت 
نمازخانه ای که پیش از این در این محل قرار داشــت تصرف شده است 
و هنوز مدیریت شــهری نتوانســته آن را تحویل بگیرد، می گوید: این بنا 
که با عوارض و مالیات مردم تهران ســاخته شده، متعلق به شهروندان 
تهرانی اســت. متأسفانه برخی گروه ها هستند که قانون را رعایت نکرده 
و مالکیت شــهرداری را هم بر اموال شهر به رسمیت نمی شناسند. این 
موضوع را شــهرداری باید از طریق امور مســاجد و قوه قضائیه پیگیری 
کند و کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران هم موضوع را 

پیگیری می کند و درخصوص آن تذکر لازم را می دهد.
مجتمع فرهنگی و مذهبی ولیعصر که هنوز از ســوی مدیران شهری 
بهره برداری رســمی نشــده، در حال تخریب است. پروژه ای که می تواند 
به فهرســت پروژه های تکمیل شده اضافه شــود، در فهرست پروژه های 

بلاتکلیف مانده است.

ماجرای پرحاشیه یک پروژه شهری و تصرف عجیب دارایی های شهر

ماجرای مجتمع فرهنگی و مذهبی ولیعصر

11هزار و 680 مبتلا و 161 کشته در دومین روز پیک چهارم


